
 
بازنگری آیین نامه ارتقای اساتید را باید یکی از ماجراهای پر فراز و نشیبی 
دانســـت که هنوز بعد از 3 ســـال از آغازش به نتیجه نرســـیده است. هرچند 
اولین قدم های آن از اواخر دولت روحانی برداشـــته و در شـــورای اســـامی 
شـــدن دانشـــگاه ها مطرح شـــد اما تا آغاز دولت جدید رسیدگی به آیین نامه 
گرچه این اولین رفت و برگشـــت طـــرح بازنگری از  جدیـــد مســـکوت مانـــد. ا
خیابان هرمزان تا طالقانی بود اما پس از دو رفت و برگشـــت دیگر هنوز هم 

به سرانجام نرسیده است. 
مـــرداد ماه ســـال 1402، محمدحســـین ســـاعی، عضو شـــورای عالی انقاب 
فرهنگی اعام کرده بود، اولین نســـخه این آیین نامه در دولت روحانی ارائه 
شـــد که به وزارت علوم برگشـــت داده شـــد و نسخه دوم هم مرداد ماه 1402 به 
شـــورا ارســـال شـــد اما این نسخه هم مقبول نیفتاد.   25 مهر ماه سال گذشته 
مســـئله اصـــاح آیین نامه ارتقـــا مورد تذکر رهبر انقاب قـــرار گرفت؛ تذکری 
که باعث شـــد موضوع به شـــکل ویژه ای در دســـتور کار شورای عالی انقاب 
کم بر بازنگری  فرهنگی قرارگیرد. ماحصل آن هم به تصویب اصول 10گانه حا
آیین نامه ارتقا منجر شـــد. براســـاس مصوبه شورا، بخش عمومی آیین نامه به 
وزارتین علوم و بهداشـــت و بخش علوم انســـانی - اجتماعی نیز به شـــورای 
تحول علوم انســـانی محول شـــد.  سومین نســـخه آیین نامه ارتقای اساتید در 

اردیبهشـــت ماه 1403 به شورا ارسال شد. 
یر علوم برای این نســـخه نشست خبری هم  محمد ســـلیمانی، قائم مقام وز
ی  برگزار و این نســـخه را به عنوان نســـخه نهایی معرفی کرد؛ هرچند بســـیار
از ســـؤالات خبرنـــگاران و ابهامـــات آنـــان هـــم بی پاســـخ مانـــد. آنگونـــه که 
ســـلیمانی گفته بود در این نســـخه 9 محور برای چگونگی ارتقای اعضای 
هیئت علمی پیشنهاد داده شده که حذف شاخص وتویی بودن مقالات 

یات بین المللی را باید مهم ترین آن دانســـت. اما بار دیگر  منتشـــره در نشـــر
ایـــن نســـخه از ســـوی شـــورای عالی انقـــاب فرهنگی رد و بـــه وزارت علوم 
کان بـــاز بماند. با  برگشـــت داده شـــد تـــا پرونده اصـــاح آیین نامه ارتقا کما
یر علوم ایـــن اتفاق را به معنـــی رد آیین نامه  ن آموزشـــی وز ایـــن حـــال معـــاو
یس با اصول  ی برای تطبیـــق پیش نو نمی دانـــد و معتقد اســـت چنیـــن کار

کم بر بازنگری آیین نامه اســـت.  حا
ینی در گفت وگو با »فرهیختگان« گفت: »شورای عالی فرهنگی در ابتدا  راز
اصولی را تصویب و خواستار آن شده بود که این آیین نامه با آن تطبیق پیدا 
کند، به همین دلیل آیین نامه را به وزارتخانه برگرداند. درحقیقت این برگشتن 
به معنی رد و یا تأیید آیین نامه نیست و این مسئله تنها به این دلیل اتفاق 
افتاده که تطبیق این اصول با آیین نامه تدوین شـــده گزارش شـــود. یعنی ما 
یـــب کرده چگونه در آیین نامه بروز و  بگوییـــم اصول 11 گانه ای که شـــورا تصو
کید بر اینکه آیین نامه مفصل بوده و تناظر  ظهور پیدا کرده اســـت. « او با تأ
بین اصول تصویبی از سوی شورا و آیین نامه مشخص نبود، افزود: »به همین 
دلیل شـــورای عالی انقاب فرهنگی آیین نامه را برگرداند تا این مســـئله رفع 
شود. البته شاید در برخی موارد هم خلأهایی وجود داشت و برخی از اصول 

کمرنگ بوده که تاش می کنیم این مشـــکل حل شـــود.« 
ن آموزشـــی وزارت علوم درباره زمان برگشـــت دوباره آیین نامه به شورای  معاو
عالی بیان داشـــت: »آیین نامه در پروســـه بررســـی است و اینکه چه زمانی به 
شورا برگشت داده می شود را نمی توان از الان به صورت دقیق مشخص کرد 
اما به محض پایان این بررسی ها، آیین نامه دوباره به شورا برگردانده خواهد 
یح کرد: »طبیعتاً بـــرای بازنگری آیین نامه ارتقا کارگروهی  ینی تصر شـــد.« راز
شـــکل گرفته و در آن از نظر خود اســـاتید دانشـــگاه ها استفاده خواهیم کرد؛ 
ی به جامعه دانشـــگاهی را باید  کیدمان آن اســـت که جمع ســـپار که تأ چرا
یم و این کار هم باید در حوزه های  یم و بیش از گذشته به آن بپرداز جدی بگیر
مختلف صورت بگیرد. خوشبختانه همین مسیر را در حوزه آیین نامه ارتقا 

نیز پیش گرفته و خود اساتید در این حوزه مشارکت می کنند تا بتوانند بگویند 
چطور می توان بین وظایفشـــان و مســـائل معیشتی شان ارتباط ایجاد کرد.« 

او بـــه چگونگـــی رفـــع چالش های مالی اســـاتید در این آیین نامه اشـــاره کرد 
و گفـــت: »نقطه اهرم آن اســـت که ما هـــر چقدر پژوهش ها و کارهای علمی 
اساتید را به فضای جامعه و صنعت نزدیک کنیم، خود به خود نظام تأمین 
ی که در ســـامانه نان انجام می شـــود؛  مالی را هم به همراه می آورد یعنی کار
صنعت، جامعه و دولت نیازش را ثبت می کند و به اســـتاد اجازه می دهد 
تـــا در موضـــوع مورد نظر دانشـــجو بگیرد و وقتی این اتفـــاق می افتد؛ طبیعتاً 
یر علوم  ن آموزشـــی وز ینه های مالی هم تأمین می شـــود. « معاو پشـــتوانه هز
در توضیح بیشـــتر این مســـئله گفت: »امروز این مدل شـــیوه تأمین مالی در 
ی از کشورهای دنیا هم صورت می گیرد. یعنی بخشی از امرار معاش  بسیار
اســـاتید دانشـــگاه از محل منابعی اســـت که به واســـطه پژوهش هایشـــان به 
دانشـــگاه می آورند و قطعاً باید حقوق و مزایای متعارف را هم برای اســـاتید 

در نظر گرفت.« 
ینـــی گفـــت: »یکـــی از نکاتی کـــه در پیش نویس آیین نامـــه ارتقا آمده و در  راز
اصول شـــورای عالی انقاب فرهنگی هم وجود دارد، توجه بیشـــتر به حوزه 
آموزش است؛ هرچند که قبا هم ماده 2 آیین نامه ما مربوط به آموزش بود اما 
کید می شـــود ارتقا از مســـیر آموزش هم بر اساس مراحلی امکان پذیر  امروز تأ
یم که حداقل های لازم را دارد اما توجه اش به  گر اســـتادی دار باشـــد، یعنی ا
حوزه آموزش اســـت، این فرد امکان ارتقا داشـــته باشد. « او خاطر نشان کرد: 
»مسئله اصلی این است که در آیین نامه جدید، مسیر آموزشی، پژوهشی و 
ی را مدنظر قرار داده ایم، البته طبیعتاً یک ســـری از مؤلفه ها برای ارتقا  فناور
هم مربوط به مؤلفه های عملکردی اســـاتید اســـت. همچنین امروز یکی از 
شـــاخص هایی که در همین آیین نامه پیشـــنهاد دادیم آن اســـت که اساتید 
ی های جدید اســـت، ورود  چقدر در تولید محتوای آموزشـــی که همان فناور

می کنند و برای این اســـاتید امتیاز قائل شده ایم.«

 »فرهیختگان« آخرین وضعیت اصلاح آیین نامه ارتقا را از معاون وزیر علوم پیگیری کرد

فعلا خبری نیست!

 مرکز پژوهش های مجلس بودجه سال آینده دانشگا ه های دولتی را ارزیابی کرد

صندوق رفاهِ ۳۶ درصد دانشجویان
بودجه به مثابه خون برای انجام فعالیت ها در بخش های مختلف محسوب 
شده و عدم جریان آن تعطیلی برنامه ها را به همراه دارد. جریانی که در نظام 
آموزش عالی به دلیل وابستگی دانشگاه های دولتی به درآمد نفتی کشور از 
اهمیت بالاتری هم برخوردار بوده و به همین دلیل هرساله همزمان با آغاز 

فصل تدوین بودجه، دانشگاه ها تلاش می کنند تا بتوانند سهم بالاتری را 
از بودجه عمومی کشور داشته باشند. از طرف دیگر با پایان هر سال، میزان 
تحقق بودجه های اختصاص یافته هم یکی از موضوعات مهم محسوب 
می شود؛ چرا که هرچه تخصیص منابع واقعی تر باشد، قطعا برنامه ریزی های 
صورت گرفتـــه هم بیشـــتر رنـــگ واقعی به خود می گیرد. بر اســـاس گزارش 
منتشر شده از سوی مرکز پژوهش های مجلس با عنوان »ارزیابی عملکرد 

قانون بودجه 1403 حوزه آموزش عالی و تحقیقات« که 6 ماهه نخســـت 
امســـال را مـــورد بررســـی قـــرار داده، میزان تخصیص اعتبـــارات عمومی به 
دانشگاه ها از وضعیت خوبی برخوردار بوده، در حالی که اعتبارات صندوق 
رفاه دانشجویان هر دو وزارتخانه از محل بازپرداخت وام های شهریه به دلیل 
پایان دوره زمانی بازپرداخت شرایط چندان خوبی نداشته است. اتفاقی 
که انجام مأموریت از سوی این صندوق ها را با چالش همراه کرده است.

نفس صندوق های رفاه 
 وزارت خانه های علوم 

و بهداشت  به شمارش افتاد
یکـــی از بخش هـــای مهـــم در نظـــام آمـــوزش عالـــی را باید 
صنـــدوق رفـــاه وزارتین علـــوم و بهداشـــت در نظر گرفت؛ 
صندوق هایـــی که بحث ارائه تســـهیات به دانشـــجویان 
را در قالـــب انـــواع وام ها دنبـــال می کننـــد. صندوق هایی 
ی از لحاظ منابع مالی قابل  که حال شـــان برای ســـال جار
قبول نبود و طبیعتاً این فشـــار نیز بیشـــتر به دانشـــجویان 
ی که صندوق وزارت علوم ســـال  وارد شـــده اســـت. به طور
گذشـــته درمجمـــوع 174 میلیـــارد تومان را به دانشـــجویان 
زیرنظام هـــای مختلف پرداخت کرده کـــه این میزان برای 
صنـــدوق رفاه وزارت بهداشـــت بـــه 343 میلیارد تومان در 
قالب ارائه تسهیات به 70 هزار دانشجو می رسید؛ در حالی 
که بر اساس گزارش مرکز پژوهش ها منابع مالی صندوق رفاه 
هـــر دو وزارتخانـــه، تنها به اندازه پرداخت وام به 36 درصد 
از دانشـــجویان تحت پوششـــان، قدرت خواهند داشت و 
عملاً بخش قابل توجهی از دانشجویان امکان بهره مندی 
از تســـهیات ایـــن صندوق ها را ندارنـــد. از طرف دیگر به 
ی  دلیل عدم تأمین منابع مالی، صندوق ها در ســـال جار
امکان پرداخت وام شـــهریه به دانشـــجویان شهریه پرداز را 
نداشـــته اند. بـــرای درک بهتر شـــرایط کافی اســـت نگاهی 
به میزان تخصیص منابع این صندوق داشـــته باشـــیم. به 
عبـــارت دقیق تـــر از یک هـــزار و 193 میلیـــارد تومان اعتبار 
مربوط به صندوق رفاه وزارت علوم در 6 ماه ابتدایی امسال، 
678 میلیارد تومان یا به عبارت دیگر 58 درصد اعتبارات 
تخصیـــص پیـــدا کرده کـــه در این میان ســـهم درآمدهای 
اختصاصی با ســـهم 69 درصدی در تخصیص، بیشـــتر از 
بودجه دولتی این صندوق بوده اســـت. وضعیت اما برای 
صندوق رفاه وزارت بهداشت به مراتب بهتر بوده است، به 
، 63 درصد  ی که از مجموع 687 میلیارد تومان اعتبار طور

از آن محقق شده است.

وضعیت اختصاص بودجه های دانشگاهی؛ قابل قبول
در 6 مـــاه اول امســـال به صورت میانگیـــن 50 درصد اعتبارات عمومی 
به دانشـــگاه ها تخصیص پیدا کرده اســـت. این میزان تخصیص نشان 
می دهد وضعیت دانشگاه ها برای انجام برنامه های خود چندان هم بد 
نبوده است. هرچند به صورت مشخص میانگین تخصیص بودجه به 
7 دانشگاه فردوسی مشهد، رازی کرمانشاه، خواجه نصیرالدین طوسی، 
تهران، شـــهید باهنر کرمان، محقق اردبیلی و عامه طباطبایی مدنظر 
این گزارش، به صورت میانگین 40 درصد اعام شـــده که در این میان 
بیشترین سهم به دانشگاه تهران با 58 درصد می رسد. به طوری که از 4 

هزار و 282 میلیارد تومان مصوب قانون بودجه امسال برای این دانشگاه، 
تـــا نیمـــه اول امســـال، 2 هـــزار و 475 میلیارد تومـــان آن تخصیص یافته 
است. بعد از آن دانشگاه های باهنر کرمان، محقق اردبیلی و صنعتی 
خواجه نصیرالدین طوسی به ترتیب 55، 54 و 53 درصد اعتبارات شان 
تخصیص پیدا کرده است. در این میان کمترین میزان تخصیص منابع 
را هم باید مربوط به دانشـــگاه رازی کرمانشـــاه دانســـت که از جمع 773 
میلیارد تومان، در 6 ماهه اول تنها 328 میلیارد تومان به حسابش واریز 
گر بخواهیم بین  شـــده که معادل 43 درصد می شـــود. از ســـوی دیگر ا

بودجه های هزینه ای و درآمدهای اختصاصی از حیث تخصیص تفاوت 
قائل شـــویم، باید عنوان کرد به جز دانشـــگاه تهران که ســـهم تخصیص 
درآمدهای اختصاصی آن به نسبت بودجه عمومی بیشتر بوده، مابقی 
دانشـــگاه ها بیشـــتر به بودجه های دولتی وابســـته بوده انـــد. اما آنچه در 
این میان نمی توان از قلم انداخت این که در سال های اخیر بیش از 90 
درصد هزینه ها صرف حقوق و دســـتمزد و تغذیه دانشـــجویی می شود. 
با این حساب عملاً نمی توان انتظار داشت چنین تخصیص هایی به 

حوزه های پژوهشی و یا فرهنگی دانشگاه ها رسیده باشد. 

18  درصد منابع مالی مورد نیاز تغذیه دانشجویی تأمین نخواهد شد

بودجه مربوط به غذای دانشـــجویی هم از دیگر مســـائلی اســـت که 
بخش قابل توجهی از منابع مالی دانشـــگاه ها را به خود اختصاص 
داده است. به طوری که طبق گزارش های ارائه شده از سوی صندوق 
رفاه دانشـــجویی وزارتین درمجموع 17 درصد از منابع دانشـــگاه ها 
صـــرف این مســـئله می شـــود، در حالی که دانشـــگاه های دنیا تنها 
10 درصـــد از بودجـــه خـــود را بـــه این حـــوزه تخصیـــص می دهند. از 
ی بودجه در نظر گرفته شده برای تغذیه  طرف دیگر برای سال جار
دانشـــجویان وزارت علومـــی و بهداشـــتی ها 6 هـــزار میلیـــارد تومان 
بـــوده و در کنـــار آن، یـــک هزار و 500 میلیارد تومان نیز از محل منابع 
اختصاصی صندوق ها به این حوزه می رسید؛ این در حالی است 
که بر اســـاس برآورد های صندوق ها درمجموع 9 هزار و 120 میلیارد 
تومان اعتبار برای این حوزه نیاز است. یعنی عملاً این حوزه با کسری 

18 درصدی در تأمین منابع مالی روبه رو است.

   آشپزخانه های فرسوده دانشگاهی 
هدر رفتن منابع مالی

لا بـــودن قیمـــت تأمیـــن  یکـــی از مؤلفه هـــای اصلـــی بـــرای بـــا
غذای دانشـــجویی از ســـوی دانشـــگاه ها را باید فرســـوده بودن 
ی کـــه بر اســـاس برآورده هـــای  آشـــپزخانه ها دانســـت. بـــه طـــور
ینه مورد نیاز برای پخت غذا بســـته به کیفیت  صورت گرفتـــه هز
یاد خواهد شـــد. امروزه 3 مدل آشـــپزخانه  آشـــپزخانه ها کم یا ز

ســـنتی، نیمه صنعتـــی و صنعتی در دانشـــگاه ها وجود دارد که 
ی آشپزخانه های صنعتی 30 درصد نسبت به آشپزخانه  بهره ور
نیمه صنعتـــی و 50 درصـــد نســـبت بـــه آشـــپزخانه های ســـنتی 
بیشـــتر اســـت. ایـــن مســـئله زمانی مشـــهودتر اســـت کـــه بدانیم 
ینـــه تمام شـــده پخـــت 3 وعـــده غذایـــی در آشـــپزخانه های  هز
صنعتی نزدیک به 120 هزار تومان تمام می شود که این مبلغ در 
یباً نیمه صنعتی به 220 هزار تومان می رســـد  آشـــپزخانه های تقر
و در آشـــپزخانه های ســـنتی به مراتب بیشـــتر می شـــود. با وجود 
ینه ها اما هنوز 6 آشپزخانه سنتی در دانشگاه های  بالا بودن هز
زارت علـــوم وجـــود دارد و در مقابـــل ســـهم آشـــپزخانه های  و
نیمه صنعتـــی هم به 358 عدد می رســـد. البته برای تبدیل این 
آشـــپزخانه ها بـــه نیمه صنعتی به اعتبـــار 192 میلیارد تومانی در 
ی نیاز اســـت کـــه قطعاً در شـــرایط فعلـــی تأمین این  ســـال جـــار

مبلغ کار چندان آســـانی نیســـت.

منابع درآمدی صندوق رفاه وزارت علوم پوچ شد 

یکـــی از چالش هـــای صندوق رفاه را باید از دســـت دادن قابلیت 
ی با هـــدف ایجاد درآمد و  اجرایـــی صندوق هـــا برای ســـرمایه گذار
نیل به خودکفایی صندوق اســـت که بر اســـاس بند ب تبصره 3 
قانون بودجه امســـال، این امکان از صندوق ها گرفته شـــده است؛ 
ی حدود  در حالی که صندوق وزارت علوم از محل ســـرمایه گذار
400 میلیـــارد تومانـــی خود نزد بانک ها، ســـالیانه می توانســـت 133 
میلیـــارد تومـــان ســـود حاصـــل از آن را بـــرای امور مختلـــف به ویژه 
ینه کند  ی خوابگاه های دانشـــجویی هز ، تجهیـــز و نگهدار تعمیـــر
کـــه عمـــلاً با از دســـت رفتـــن این توان، شـــرایط مالی هـــم برای این 

صندوق وخیم شده است.
 

   پولی برای پرداخت پاداش  پایان خدمت استادان 
وجود ندارد 

حـــذف ردیف مســـتقل مربوط بـــه پرداخت پـــاداش پایان خدمت 
بازنشســـتگان دســـتگاه های اجرایی از قانون بودجه امسال باعث 
شد دستگاه های اجرایی به جز وزارت آموزش و پرورش مجبور شوند 
ینه از محل بودجه سنواتی  برای تأمین این منابع از طریق درآمد - هز
خود اقدام کنند، اما از آنجایی که 90 درصد اعتبارات دانشگاه ها 
عمـــلاً صـــرف حقوق و دســـتمزد و تغذیه دانشـــجویی می شـــود؛ در 
عمل هیچ منبع مالی برای پرداخت پاداش پایان خدمت اعضای 
هیئت علمـــی وجود نـــدارد؛ اتفاقی که در شـــرایط اقتصادی فعلی 

و وضعیـــت معیشـــتی اســـاتید، چالش هـــای جدیدتـــری را ایجـــاد 
کـــرده و باعث بروز نارضایتی ها شـــده اســـت. اتفاقـــی که می طلبد 
در قوانیـــن بودجـــه ای، فکری به حال آن شـــود تا دیگر شـــاهد تکرار 

چنین مسائلی نباشیم.

   ظرفیت وقف را برای رفع چالش های مالی 
فعال کنید

ینه ها  با توجه به شرایط امروز آموزش عالی و همچنین بالا رفتن هز
ینه کـــرد بهینه و  در ســـال های آینـــده بـــه نظر می رســـد تمرکز بـــر هز
ی می تواند به عنوان راهکار اساسی درباره اعتبارات  افزایش بهره ور
حـــوزه آمـــوزش عالی مـــورد توجه متولیان امر قـــرار بگیرد. همچنین 
یت  بـــوط به حوزه رفاهی دانشـــجویان از طریق مدیر ینه هـــای مر هز
ی فرآیند تهیه  یارانه های پرداختی به دانشـــجویان و ارتقای بهره ور
ی  غذا، آن هم به وســـیله صنعتی کردن آشـــپزخانه ها و آموزش نیرو
انســـانی فعـــال در ایـــن زمینه می توانـــد بار مالی کمتـــری را متوجه 
دانشـــگاه ها کنـــد. همچنیـــن می طلبد تا متولیان آمـــوزش عالی و 
رؤســـای دانشـــگاه ها نیـــز بـــرای تأمین منابـــع مالی مـــورد نیاز برای 
ســـاخت خوابگاه های دانشـــجویی به ســـراغ ظرفیت وقف رفته و 
ی ایـــن حـــوزه بتواننـــد از کمک خیرین بـــرای کاهش  بـــا فعال ســـاز
فشـــارهای مالـــی بـــه دانشـــگاه ها و همچنین افزایـــش تأمین منابع 

مالـــی مورد نیاز خود بهره بگیرند. 
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